
La Mota és, des d’avui, un espai d’expressió muni-

cipal i nacional, que naix amb la voluntat de gene-

rar un debat crític en la societat canareva i casen-

ca. Aquesta serà una eina per a explicar la tasca 

del grup municipal de la CUP Alcanar - Les Cases 

a l’ajuntament. Aquest primer número tracta, de 

forma monogràfica, una qüestió que hem treballat 

amb molt d’èmfasi des de la campanya electoral 

de les eleccions municipals del 2015: les subvenci-

ons als grups municipals. 

Aquestes subvencions, regulades per la llei espa-

nyola 7/1985, són una dotació econòmica que per-

ceben els grups municipals representats al ple i 

que es carrega als pressupostos locals. La llei so-

bre l’ús d’aquests recursos està molt poc desenvo-

lupada, de fet, només exposa de forma clara que 

no es poden dedicar ni per a pagar sous, ni per a 

adquirir béns que puguen constituir actius fixos pa-

trimonials. La quantitat a rebre es defineix al primer 

ple de cada legislatura i consta de dos parts, una 

de fixa (per grup municipal) i una altra de variable 

(per membres del grup). Actualment a Alcanar es 

perceben, mensualment, 60 € per grup municipal i 

73 € per cada regidor. Aquesta quantitat és inferior 

a la de la legislatura passada, arran de la denúncia 

pública realitzada per la CUP durant la campanya 

electoral del 2015. També cal destacar que aques-

tes subvencions són opcionals, per tant, no tots els 

municipis hi destinen pressupost, com per exem-

ple Deltebre.  

Un dels punts negres d’aquestes subvencions és 

la justificació que se’n fa, i és precisament per 

aquest motiu que la CUP va sol·licitar tota la infor-

mació possible. Segons la legislació vigent, la fis-

calització d’aquestes subvencions, la realitza el ple 

municipal quan aquest ho sol·licite (primera para-

doxa: aquells que reben les subvencions són 

aquells qui en demanen la fiscalització), per exem-

ple, a Alcanar aquestes subvencions no s’havien 

fiscalitzat des de l’any 2007, es pagaven sense de-

triment de comptes. Actualment, amb la tasca del 

nostre grup municipal, hem aconseguit que s'iniciï 

un procés de fiscalització anual del departament 

d’intervenció: des d’ara només s’entregaran les 

subvencions degudament justificades. Tanmateix, 

el mateix departament d’intervenció, amb un infor-

me, destaca la necessitat d’establir un reglament 

d’ús d’aquestes subvencions. Aquest reglament 

també es podria incloure en un futur --i desitjable-- 

Reglament Orgànic Municipal (ROM), l’actual data 

del 1995. 



L’11 de gener del 2017, el regidor de la CUP, Xavi 

Queralt, va presentar una instància amb registre 

d’entrada 75/2017 en la qual, basant-nos en la Llei 

del Parlament de Catalunya 19/2014 de transpa-

rència, accés a la informació pública i bon govern 

es sol·licitava la següent informació: 

1. Les subvencions i ajuts públics concedits per 

l’ajuntament d’Alcanar als diferents Grups Munici-

pals des del 2011 fins al 2015. 

2. La informació relativa al control financer d’a-

questes subvencions: informes de la intervenció o 

de la secretaria municipal; i en el seu cas, actuaci-

ons d’alcaldia per a requerir als grups municipals 

el detriment de comptes, la justificació de l’aplica-

ció dels fons, o el reintegrament anual de les 

quantitats no gastades. 

3. Còpia de les factures i/o resta de documents 

justificatius de l’aplicació de les subvencions o 

ajuts atorgats, presentats pels beneficiaris en el 

moment de retre’n comptes; i còpia també, en el 

seu cas, de la documentació acreditativa del rein-

tegrament a les arques municipals de les quanti-

tats percebudes i no aplicades en cada exercici. 

Passat un mes des d’aquesta primera petició al 

registre municipal, i sense tindre cap resposta de 

l’Ajuntament d’Alcanar, la CUP va registrar una 

nova petició el 27 de febrer del 2017 amb registre 

d’entrada 794/2017, en la qual se sol·licitava nova-

ment la informació. Després d’un altre mes sense 

rebre cap resposta, la CUP va decidir recórrer al 

Consell de Garanties d’Accés a la Informació Pú-

blica (GAIP), un òrgan creat paral·lelament a la 

Llei del Parlament de Catalunya 19/2014 de trans-

parència per resoldre els conflictes de petició de 

documentació pública, com ha estat el 

cas. Finalment, el 13 de juny del 2017, la 

CUP va rebre la primera resposta de l’a-

juntament d’Alcanar a través del GAIP. Aquesta 

resposta només donava informació sobre el pri-

mer punt de la sol·licitud presentada per la CUP.  

Davant d’aquesta falta d’informació la CUP va de-

cidir al·legar al GAIP i reclamar la informació pen-

dent. El 27 de juny de 2017, amb la resolució 

210/2017 el GAIP resolia favorablement les 

al·legacions de la CUP i reclamava tota la informa-

ció pendent als grups municipals de l’Ajuntament 

d’Alcanar. Aquest informe destacava: 

A més d’això, també s’indica que, com a ajudes 

finalistes que són, és a dir, tenen una finalitat con-

creta en un període determinat, s’han de retornar 

les quantitats no gastades anualment.  

Davant d’aquesta situació de falta de transparèn-

cia dels grups municipals de l’ajuntament d’Alca-

nar, la CUP fa palès el seu malestar i més quan es 

tracta de la justificació d’una quantitat important 

de diners públics. I reclama la posada immediata a 

la disposició pública de tota aquesta informació. 



 

> Reduir les assignacions als grups municipals de 

l’ajuntament d’Alcanar: tant l’assignació fixa com la 

variable. Cal recordar que la xifra total en subven-

cions als grups municipals en el període 2011 - 

2015 ascendeix als 122.136,80 euros.  
 

> Crear un reglament, tal com s’indica en l’informe 

d'intervenció núm. 144/2017 (sobre fiscalització 

aportacions grups polítics municipals de l’ajunta-

ment d’Alcanar) de l’expedient 1900/2017 per tal 

de fiscalitzar i justificar les despeses dels diversos 

grups municipals representats en la corporació lo-

cal i la posterior regulació des del departament 

d’Intervenció.  

 

> Donar compliment al  Criteri 1/2018, sobre l’obli-

gatorietat de la publicitat activa de les subvencions 

als grups polítics de les corporacions locals de la 

Comissió de Garantia del Dret d'Accés a la Infor-

mació Pública (GAIP).  

 

 

A banda de la publicació de les despeses i del re-

torn de les quantitats no gastades, també s’ha 

d’especificar en la publicació la finalitat de les 

quantitats utilitzades.  

 

 

 

 

Llums i taquígrafs des d’Intervenció a les subvenci-

ons dels diferents grups municipals. Cal controlar, 

fiscalitzar i justificar les despeses generades i re-

tornar les quantitats no utilitzades o que no són 

susceptibles d’incloure’s com a despeses pròpies 

de l’activitat del grup municipal segons el criteri del 

departament d’Intervenció, que des del 2007 no 

portava el control dels comptes dels grups munici-

pals.  

 

El grup municipal de la CUP Alcanar - Les Cases 

ha retornat les quantitats no utilitzades dels anys 

2015, 2016 i 2017, és a dir, des de la seua entrada 

al consistori canareu.  

Els membres de l’AL CUP Alcanar - Les Cases pensem que el GAIP i la Llei 19/2014, de transparèn-

cia, accés a la informació pública i bon govern  de la Generalitat de Catalunya és una eina útil i indis-

pensable per al municipi. Per això us animem a utilitzar aquestes eines per tal d’accedir a la informa-

ció pública de l’ajuntament d’Alcanar. 



@CupAlcanarCases @cupalcanar.lescases 

@CUPAlcanarLesCases @t.me/CUPAlcanarLesCases 

> Tota la informació publicada en aquesta taula està contrastada amb els informes d’invertenció 

emesos per l’interventor municipal. És per això que no hi apareixen les dades del període 2016-

2018, ja que no tenim coneixement de l’estat dels comptes. Actualment, cap grup muncipal, ex-

cepte la CUP, ha retornat les quantitats no justificades. 

> Des de l’assemblea local de la CUP Alcanar - Les Cases, denunciem que malgrat el criteri 

1/2018 del GAIP i la resolució 210/2017, que obliguen els organismes públics, i en concret 

l’ajuntament d’Alcanar, a publicar detalladament les justificacions i incloure els conceptes de 

les despeses, aquesta informació encara no és d’accés públic. 

> Però, deixant de banda els aspectes burocràtics i legals de la qüestió, des dels grups munici-

pals hauríem de preguntar-nos quina legitimitat tenim per a gastar-nos desenes de milers d’eu-

ros dels nostres ciutadans. Des de la CUP, entenem que aquestes subvencions, si són ne-

cessàries, s’han de regular, justificar i fiscalitzar perquè els diners públics s’han de disposar 

amb la màxima transparència. Així mateix, defensem que és urgent posar fre immediat a aques-

ta despesa enorme que es podria invertir en problemes molt diversos que afecten el nostre mu-

nicipi.  


